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Ərəb Dilində Daxili Cəm Formaları 

Xülasə 

Sınıq cəm formalarının az və böyük miqdar cəm, habelə sonsuzluğu ifadə edən cəm formaları 

kimi rəngarəng növlərə bölünməsi barədə bir qrup ərəb dilçiləri yazmışlar. Onlar, nəinki sınıq cəmin 

quruluşunu müəyyən etmiş, onların formalarını da taparaq tək halda olan isimlərdən əmələ gələn cəm 

hal qruplarına bölmüş və bütün bunları üç qrupda cəmləşdirmişlər. Digər qrup sabiq Sovet və ərəb 

dilçiləri sınıq cəm formalarını üç və beş hərfli formalara bölmüş və ya da belə bir bölümün yalnız 

adlarını qeyd etmişlər. Ümumən, dilçilər bu müxtəlifliklər barədə fərqli fikirlər irəli sürürlər və 

bildirirlər ki tədqiqat işimizdə sınıq cəm formaları qeyd olunmuş üç bölgü üzrə deyil, müəyyən ardıcıllıq 

əsasında sadədən mürəkkəbə doğru qruplaşdırılaraq izah olunmuşdur. 

Açar sözlər: Klassik Dilçilik, Qrammatika, Cəm, Say, Ərəb Dilçiliyi, Kök Samitlər 

Internal plural forms in Arabic 

Abstract 

A group of Arabic linguists wrote about the division of the broken plurals into various types, such 

as small and large quantitative plurals, as well as infinite plurals. They not only determined the structure 

of the broken plurals, but also found their forms and divided them into plural groups of singular nouns 

and summarised them into three groups. Another group of former Soviet and Arabic linguists divided 

the broken plural forms into three- and five-letter forms, or mentioned only the names of such a division. 

In general, linguists have different opinions about these differences and state that in our research, the 
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corrupted plural forms are explained not according to the three mentioned divisions, but in a certain 

order, grouped from simple to complex. 

Keywords: Classical Linguistics, Grammar, Plural, Number, Arabic Linguistics, Root 

Consonants 

Giriş  

Əksər dilçilər müxtəlif daxili (sınıq) cəm formalarını üç növə bölürlər: a) üçdən ona qədər 

əşyaları bildirən saylar, yəni جمع القلة (cəm`u-l-qılləti)-azlıq bildirən cəmi; b) Ondan sonsuzluğa 

qədər miqdarı bildirən və çoxluq bildirən cəm adlandırılan لكثرةجمع ا  (cəm`u-l-kəcrati). (Bəzən 

bu növü üçdən sonsuzluğa qədər cəmi ifadə edən forma da adlandırırlar). c) منتهى الجموع 

(muntəha-l-cumu`i)-daxili (sınıq) cəmin son növüdür və sonsuzluğu ehtiva edir.  

Sınıq cəm formalarının azlıq və çoxluq bildirən cəmlərə bölünməsi dilçilər tərəfindən 

belə izah edilir:  

“... çoxluğu ifadə edən saylar “birdən” çox olan əşya və predmetləri bildirdiyindən 

onların hamısı eyni şəkil və formada və bölünməz ola bilməz. Ona görə də, bu sayların 

tərkibində, say vasitəsilə miqdarın dəqiq ifadəsinin qeyri-mümkünlüyü səbəbindən kobud 

şəkildə olsa da kiçik və böyük miqdarda cəm formalarına bölünmə meydana gəldi və kiçik 

miqdarda cəmi ifadə etmək üçün xüsusi formalar yarandı” (Grande, 1963, s.70). 

Məhz bu səbəbdən də جمع  القلة və رةجمع الكث  meydana gəlmiş oldu. Başqa sözlə desək, az 

miqdar cəmin özünün başlanğıcı və sonu vardır, çoxlu miqdar cəm sayının isə başlanğıcı olsa 

da, sonu yoxdur. Bir şeyi də qeyd etmək lazımdır ki, hər iki cins isimlərin xarici cəm formaları 

az miqdarda cəmi tərkibinə daxil edilir (Humaydi, 1312). 

1. Üç Kök Samitindən İbarət Olan Cəm Formaları 

 tipli sözlərdən cəm halı (fa`ilun) فاعِل   .Nisbətən az işlədilən cəm formasıdır .(fə`lun) ففَْل   (1

əksər hallarda   فعََل (fə`alun),   ل ال   ,(fu“alun) فعَُّ  فعَُلةَ   ,(fə`alətun) فعََلةَ   ,(fu`ulun) فعَول   ,(fu“alun) فعَُّ

(fu`alətun),   َفعِالة (fi`alətun) formaları üzrə düzəlsə də, nadir hallarda   فعَْل (fə`lun) forması ilə 

cəmlənirlər:   رَكْب   - راكِب   ;صحب - صاحِب. 

 formalı cəm hal haqqında tədqiqat əsərlərində ötəri məlumatlara rast gəlmək (fə`lun) ففَْل  

mümkündür. Məsələn, ibn Sərrac yalnız belə bir cəm formasının mövcudluğunu qeyd etsə də, 

onu müvafiq illüstrativ misallarla təsbit etmir (el-Hadîsî, 1966, s. 293). 

 Məlumdur ki, bu forma ilə əsasən rəng və fiziki nöqsan bildirən sifətlərin .(fu`lun) فعُْل   (2

sınıq cəmi düzəlir.   فعُْل forması ilə yalnız sifətlərin cəminin düzəlməsini həm klassik dövr ərəb 

qrammatikləri, həm də müasir dilçilər qeyd etmişlər (Grande, 1963; Grande, 1950).  Lakin, 

Xədicə əl-Hədisi bu formanı sifətlərə aid etsə də, təkdə olan başqa formaların da   ففَْل forması ilə 

cəmlənmə imkanları olduğunu bildirir. Buraya ikinci kök hərfi zəif hərf olan sözlər: a)   فعَال 
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(fə`alun) formalı sifətlər, b)   فعُال (fu`alun) formalı isimlər daxil edilir və   فعُْل - forması üzrə 

cəmləndiyi göstərilir:   جود   - جَواد   ;عُون   - عَوان   ;خون   - خَوان   ;بوق   - بوُاق   ;روق   - رُواق;   ٌ   .نوَر   - نوَار 

 formasında olan isimlər, ikinci kök hərfinin salim və ya zəif hərf olmasından (fə`alun) فعََلَ 

asılı olmayaraq   فعُْل (fu`lun) forması ilə cəmlənirlər:   َور  دُ  → دار   ;نصُْف   → نصََف    ;وُثْن   → وَثن ; və s. 

c)   فعُْل formasında tək halda olan bəzi isimlərdən də   فعََل formasında cəm əmələ gəlir ki, ismin 

tək və ya cəmdə olmasını yalnız uzlaşmadan (və ya kontekstdən) müəyyən etmək olur. 

Bir qrup tək halda olan isimlərdən də d)   فعُْل formasında cəm düzələ bilir:   َعَلة ٌَ  → ناقةَ   → فَ

 → فاِل   (g ;سور   → سُوار   → فعُال   (f ;بيُْض   → بيوض   ;ميْد   → مَيود   → فوَل   (e ;رُهْن   → رَهْن   → فعَْل   (d ;نوق  

ب  ذُ  → ذُباب   ;سور   → سِوار    (el-Hadîsî, 1966, s. 302-323). 

B. M. Qrande isə tək halda olan isimlərin başqa formaları haqda məlumatlar verməsə də, 

yalnız  َفعََل formasını qeyd etməyi lazım bilir (isimlər nəzərdə tutulur) (Grande, 1963). 

عْلىَفُ  formalı isimlər habelə فعِْلةَ   və ,فعَْلةَ   ,فعَُلةَ   ,فعُْلةَ   Tək halı .(fu`alun) فعَُل   (3  formalı sifətlər bu 

forma üzrə cəmlənirlər. Bu zaman üç kök hərfi olan sözlər hər üç samitin salim və tə-mərbutə 

ilə bitən və ya ikinci və ya üçüncü kök hərflərinin zəif hərf olmasından asılı olmayaraq   فعَُل 

forması ilə cəmlənirlər:   َيةَ  لحِْ  ;دُوَل   - دَوْلةَ   ;ةخَُم   - تخُْمَة   ;غُرَف   - غُرْفة  .لحُى   → لحَُي   → 

Tərkibində müdaaf hərflər olan tək halda isimlər də bu forma üzrə cəmlənirlər:   ة |  | → سُرَّ

عَل  فُ  - sözləri eyni نوُبةَ   və نوُْبةَ   ,نوَْبةَ   Müxtəlif mənalarda işlədilən .سُرَر   → سُرْ رَة    forması ilə 

cəmlənirlər. Sözlərin mənalarındakı fərq məzmuna görə müəyyən edilir. Əl-Ğəlayini qeyd edir 

ki, “  َنوَْبة sözünün cəmi   نوَُب olmamalıdır, çünki qaydalara ziddir.   َنوُْبة və  َة  نوُب  formalarından həm 

 ,forması ilə, həm də xarici cəmin qaydalarına uyğun cəm düzəldilə bilir” (Al-Ghalayini نوَُب  

1913). Yuxarıda qeyd etdiyimiz kimi,   َنوُْبة sözündən   نوَُب forması ilə cəm düzəldilməsi heç də 

qaydalara zidd deyildir, belə ki, kök hərflərinin hamısının salim, ya da II və ya III kök 

samitlərinin zəif hərf olmasından asılı olmayaraq isimlər   فعَُل forması ilə cəmlənirlər. 

Biz   َنوُْبة sözünün həm də cəmdə   نوَْبات formasında olması iddiası ilə tam razılaşırıq. Cəmi 

مُعَة   → فعُُلةَ   (forması olan sözlərdə isə bəzi istisnalar mümkündür: a فعَُل   ٌُ ول  فَ  (b ;جُمَع   → جُ  جَدود   → 

 .(el-Hadîsî, 1965, s. 34) جُمَع   → جُمْع   → فعُْل   (c ;جُدَد   →

 Üç kök samitinin hamısının salim və bir-ikisinin zəif hərf olmasından asılı .(fi`alun) فعَِل   (4

olmayaraq   َفعِْلة və   َفعَْلة tipli sözlər   فعَِل forması üzrə cəmlənirlər:   يةَ  لحِْ  ;قطَِع   → قطِْعَة  → رِشْوَة   ;لحِى   → 

ة   :Tərkibində təşdidli samitlər olan isimlər də bu forma ilə cəmlənirlər .رِشا    .قدَِد   → قِدَّ

Təkdə   َفعَْلة tipli sözlərin   فعَِل forması ilə cəmlənməsi anomaliyadır, belə ki, məsələn,  َصْعَة  ق  

sözünün cəmi   قصِاع - dur. Məhz bu sözün   قصَِع forması cəmi istisnadır. 
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Eyni tipli   خَيْمَة sözünün cəmi   خِيام - dur. Bununla yanaşı   َخِيم cəm forması da mövcuddur. 

Bu qəbildən olan, təki " فعََلَة" formalı sözlər az işlədilsə də, onlar da  َفعَِل forması üzrə cəmlənirlər: 

  .forması da mövcuddur قامات   sözünün قامَة   .(el-Hadîsî, 1966, s. 300) .قيِمَ   - قامَة  

 Bu cəm forması haqda yalnız ərəb dilçi alimi Məhəmməd ibn Sərrac .(fə`alun) فعََل   (5

məlumat versə də, buna heç bir əyani misal göstərmir (el-Hadîsî, 1966, s. 300) lakin lüğət 

kitablarında çoxsaylı uyğun misallar tapmaq mümkündür. Belə ki, tək halda   فعَْلةَ   ,فاعِل və   َفعََلة 

formalarında olan sözlər məhz bu forma ilə cəmlənirlər:   بكََر   → بكََرَة   ;حَلقَ   → حَلْقةَ   ;خَدَم   → خادِم.  

Bəzi sabiq Sovet ərəbşünaslarının tədqiqatlarında bu forma ötəri olaraq qeyd olunur 

(Attaya,1900, s. 61). 

 Daha çox işlədilən cəm formasıdır. Bu forma ilə ikinci kök hərfindən sonra .(fu`ulun) فعُُل   (6

uzun a, i, və u saitləri olan isimlər, bəzən də sifətlər cəmlənirlər. 

Tərkibində naqis və zəif hərf olmayan, tək hal isimlərindən: a)   فاِل (fi`alun) formasında 

olanlardan   فعََل forması ilə cəm:   كُتبُ   - كِتاب   ;حُمُر   -حِمار; b)   فعَال formalılardan:   قذُُن   - قذَان   ;قذُُل  - قذَال; 

c)   فعَِل vəznində olan sözlərdən:   طرُُق   - طَرِق; d)   َفعَِلة formalarından:   َدُن  مُ  - مَدِنة  .və s صُحُف   - صَحِفةَ   ;

e)   فعَول formalı isim və sifətlərdən:   برُ  صُ  - صَبور   ;عُجْز   - عَجوز   ;رُسُل   - رَسول  .عُمُد   - عَمود   ;

Bəzən   فعِْل    فعَْل- və   فعََل formalı sözlərdən də   فعُُل formalı cəmlər düzələ bilir (Grande, 1963): 

ن  رَهْ  ,سَقْف   ,Lakin, qeyd etmək lazımdır ki .نمُُر   - نمِْر   ;أسُُد   - أسَد   ;سُقفُ   - سَقْف    və habelə   سِتْر sözləri   فعُُل 

formasında cəmlənir, onların cəm forması   فعُُل vəznində olur:   تور  سُ  - سِتْر   ;رُهوُن   - رَهْن  سِتار   isə سُترُ   ;

sözünun cəmidir. Beləliklə, yuxarıda qeyd olunmuş və tərkibində uzun saitlər olmayan sözlər 

əsasən   فعُول forması üzrə cəmlənirlər. 

Ümumən, tərkibində heç bir əlavə hərf olmayan üçköklü sözlərin, nadir halda da olsa 

aşağıdakı cəm formaları olur:  

  ;فعَِل   (7

  ;فعَُل   (9 ;فعِْل   (8

 ;فعِِل   (10

 ;فعُِل   (11 

 Bir sıra tədqiqat işlərində bu formalar barədə məlumatlar verilir. Məsələn, İbn Sərrac .فعُِل   (12

bu formaların mövcudluğunu qeyd etsə də, onlara aid heç bir təsbitedici misal gətirmir. 

Bunlardan əlavə,   فعَِل forması ilə   َفعَِلة tipli sözlər cəmlənirlər:   ة  نقَمَِ  ;مَعِد   - مَعِدَة  Xədicə əl-Hədisi .نقَمِ   - 

isə qeyd edir ki, bəzi alimlərin rəyincə   َفعَِلة tipli isimlər   فعَِل deyil,   فعَِل forması ilə cəmlənirlər. 

Buna görə də   ة  olur. Prinsip نقِمَ   ,deyil نقَمِ   sözünün cəmi də نقِْمَة   .olmalıdır مَعِد   sözünün cəmi مَعِدَّ

etibarilə Sibəveyhi qeyd edir ki, əgər   كَلمَِة sözünün də cəmi   ِكَلم olmalıdır. Bu hal   نقَمَِة sözünə də 

şamil edilə bilər (  ِنقَم) (Sibaveyh, 1317). 
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Beləliklə yuxarıda qeyd olunmuş cəm formaları heç bir əlavələri olmayan üçköklü samit 

sözlərdən ibarətdir.  

1) Üçkök samitli sözlər dedikdə isə yalnız tək halda olan formalar nəzərdə tutulur. Yuxarıda 

qeyd olunmuş cəm formaları ilə tə-mərbutə ilə bitən, habelə tərkibində ā, ī, ū uzun saitlərdən 

biri olan tək hal isimləri də cəmlənə bilirlər. 

2) Qadın cinsinin göstəricisi olan – َ  ى، ة  və َ- ُاء  ilə bitən üç kök hərfli cəm formaları. 

 tipli sözlər cəmlənirlər. Bu zaman əsas şərt üçüncü kök فاعِل   Bu forma ilə yalnız .فعََلةَ   (13

samitinin salim hərf olmasıdır:   ِسَحَرَة   → ساحِر   .كَمَلةَ   → كامِل   ;طَلبَةَ   → طالب. Eyni forma və eyni qayda 

ilə ikinci kök hərfi həmzə olan sözlər də cəmlənirlər:   خائنِ   ;باعَة   → بائعِ   ;حاكَة   → حائكِ   ;قادَة   → قائد → 

 və s. bu formalar üzrə خَوَنةَ   və بيَعََة   Lakin, qeyd olunmalıdır ki, bu tip sözlər əslində .خانةَ  

cəmlənməlidirlər. I və II kök hərflərinin fəthə qəbul etməsi və bunun nəticəsində uzun ə-yə 

çevrilməsi ilə cəm hal forması   َخَانة olur ki, bu forma ilə yanaşı   َخَوَنة də işlədilir (Baranov, 1958, 

s. 77). 

 vəznləri ilə cəmlənməsi istisna بنَاة   və سَراة   deyil أبْنيِاءُ  və أسْرِياءُ  sözlərinin isə سَنيِ   və سَرِي  

təşkil edir. 

 Bu forma ilə tərkibində naqis hərf olan üç kök samitli və I kök hərfindən sonra əlif .فعَُلةَ   (14

olan kişi cinsli sözlər cəmlənirlər. Bu qəbil sözlərin tək halı   فاعِل formasında olur:   رُماة   → رام; 

 .və s. kimi olmalı idi غُزَوَة   → قضَُيةَ   → هدَُيةَ   Əslində bu cəm formaları .عُصاة   → عاص   ;قضُاة   → قاض  

Lakin, son و və ى hərflərinin cəm halda əlifə çevrilməsi nəticəsində onlar   فعُاة şəklindədirlər. 

“Əl” müəyyənlik artikli qəbul etdikdə isə həmin sözlərdə aşğıdakı dəyişikliklər baş verir: 

  .və s ألْقضُاةُ  → ألْقاضِىِ  ,ألْبغُاةُ  → ألْباغِي ,ألْعُصاةُ  → ألْعاصِي

 olan sözlər bu forma ilə cəmlənirlər. Lakin, bu formada فعِْل   və ,فعَْل   ,فعُْل   Tək halda .فعَِلةَ ٌ (15

olan sözlərin   َفعَِلة vəznində cəmlənməsi bəzi alimlər tərəfindən anomaliya sayılır, və bu da 

həqiqətə uyğundur, belə ki,   فعِْل   ,فعَْل və   فعُْل tipli isimlər əsasən   ال  فعِ ,فعُول   ,أفْعال   ,أفْعُل  فعِْلان   və فعُْلان   ,

formaları ilə cəmlənirlər.   َفعَِلة forması ilə yalnız nadir hallarda və təsadüfi sözlər cəmlənirlər. Bu 

tip sözlərin əsas əlaməti III-kök hərflərinin salim hərf olmasıdır. Bu cəm forması ilə ikinci kök 

hərfi و və ya ى olan və tərkibində mudaaf hərflər olan sözlər də cəmlənirlər:   حِسْل   ;دِببَةَ   - دُب - 

 formalı sözlərdən də yuxarıdakı فاعِل   Nadir hallarda .دِيكََة   - دِيك   ;حِجَرَة   - حُجْر   ;قرَِدَة   – قرِْد   ;حِسَلةَ  

qaydada cəm əmələ gətirmək olur ki, bu da istisnadır və cəm əmələ gətirmək qaydalarına ziddir: 

 .هِدَرَة   → هادِر  

 .Tək halda müxtəlif formalarda olan sözlərdən bu model ilə cəm düzəltmək olur .فِعْلةَ ٌ (16

Burada heç bir əlavəsi olmayan və   فعََل   - فعَُل   - فعَْل formalı, habelə ikinci kök hərfindən sonra uzun 

ā, ī, ū saiti gələn sözlər daha çoxluq təşkil edir: a)   ثوِْرَة    → ثوَْر   ;شِيخََة   → شِيْخَة   → شَيْخ   → فعَْل → 
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إخْوَة    ;أخَو   → أخٌ  / فعََل   (b ;ثيِْرَة    غَذال   → فعَال   (d ;غِضْنةَ   → غُضْن   → فعُْل   (c ;جِيرََة   → جَيْرَة   → جَوار   → جارٌ  /

 Yuxarıdakı misallardan .صِبْيةَ   → صَبيي   / صَبيِ   ;عِلْيةَ   → عَليي   → عَليِ   ;جِلَّة   → جَليل   → فعَيل   (e ;غِذْلةَ   →

da göründüyü kimi   َفعِْلة forması ilə əsasən üç kök samitli boş, bəzən isə naqis tərkibli sözlər 

cəmlənirlər. 

 formalı cəmin olması barədə məlumatlar فعَْلةَ   Ərəb dilçiliyinə aid tədqiqat işlərində .فعَْلةَ ٌ (17

yoxdur. Sibəveyhi, isimlərin və sifətlərin cəm formalarını qruplaşdırarkən qeyd edir ki,   فعَُل tipli 

üç kök samiti olan sözlərdən   فعَِل və   فعَِل forması ilə düzələn cəmlər nisbətən azlıq təşkil edir.  َعُل  ف  

formalı sözlər   أفْعال vəzni üzrə cəmlənsə də:   أرْجال   → رَجُل   ;أعْجاز   → عَجُز, onların   فعِال formalı cəmi 

də mövcuddur:   رِجال   → رَجُل   → فعِال. Bundan başqa bəzən danışıq dilində   أرْجال cəm forması 

əvəzinə (  َفعَْلة)   َرَجْلة cəmi də işlədilir:   َثلاثة رَجْلة (Sebiveyh, 1317, s. 179). 

Xədicə əl-Hədisi Sibəveyhinin bu fikrini tərəddüdsüz qəbul etmişdir (el-Hadîsî, 1966, s. 

319). Lakin, qeyd olunmalıdır ki,   َفعَْلة cəm forması yalnız danışıq dilində və kiçik bir qrup 

sözlərdə özünü göstərir. Bir vaxtlar bəlkə də məhsuldar cəm forması olmuş    َفعَْلة arxaikləşmiş 

və buna görə də müasir ərəb dilində nadir hallarda işlədilir. 

 Bu forma daha çox sifətlərin və azacıq da olsa substantivləşmiş isimlərin cəmini .فَعْلىَ (18

ifadə etmək üçün işlədilir. Ad qruplu sözlərin tək haldakı müxtəlif formalarından َفعَْلى tipli cəm 

əmələ gətirmək olur: 

a)   جَرْحَى → جَرِيح   ;قتَْلىَ → قتَيِل   →  = فعَِيل; 

b)   مَوْتىَ → مَيْوِت   → مَيِّت   = فيَْعِل; 

c)   هلَْكَى → هالكِ   = فاعِل 

d)   ل  جَرْبىَ → أجْرَبُ  = أفْع 

e)   زَمْنىَ → زَمْن   = فعَِل 

f)  ُكَسْلىَ → كَسْلانُ  = فعَْلان və s.  

 cəm forması ilə əsasən sifətlər, az da olsa فعَْلاءُ  Yuxarıdakı forma kimi .فعَُلاءٌُ (19

substantivləşmiş ad qruplu sözlər cəmlənirlər və daha çox, təkdə   فاعِل və   فعَِل vəznində olan, 

bilavasitə insanlara aid olan keyfiyyət və əlamətləri ifadə edən sözlər bu cəm formasını qəbul 

edirlər.   كَلاءَُ وُ  → وَكِيل  فعَِل   və فاعِل   və s.. Burada əsas şərt عُلمََاءُ  → عَالمِ   ;بخَُلاءَُ  → بخَِيل   ;شُعَرَاءُ  → شَاعِر   ;

formalı sözlərin ikinci və üçüncü kök hərflərinin salim olması və tərkibində mudaaf hərflərin 

olmamasıdır. Əks halda bu qəbil sözlər   ُفعَُلاء deyil,   ُأفْعلاء vəzni üzrə cəmlənərlər;   ِوَليِي   → وَلى → 

 .أشِدّاءُ  - شَديد   ;أوْلياءُ 

Bəzi hallarda isə istisna olaraq digər vəznlərdə olan sözlər də  ُفعَُلاء forması üzrə cəmlənə 

bilirlər: a)   َخُلفَاءُ  → خَليفةَ   = فعَيلة; b)   ءُ جُبنَا → جَبان   = فعَال ; c)   اءُ شُجَعَ  → شُجاع   = فعُال ; d)   رَسول   = فعَول → 

 .رُسَلاءُ 
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3. Tərkibində ikinci kök hərfindən sonra – َا  (ə), ِ-ي  (i) və ُ-و  (u) uzun saitləri olan sözlərin 

üçköklü cəm formaları. 

 Geniş yayılmış cəm formasıdır. Belə ki, bu forma ilə tək halda olan çoxsaylı vəznli .فعَِالٌ  (20

sözlər cəmlənirlər: 

a)   فرِاخ   → فرَْخ    ;كِلاب   → كَلْب   = فعَْل. 

Bu vəzndən olan, ikinci və üçüncü kök hərfləri zəif olan sözlər:   سِياَط → سُوْط   ;ثيَِاب   → ثوَْب; 

 .ظِباَء   → ظبَْي   ;دِلاءَ   → دَلْو  

Bəzi mütəxəssislərin fikrincə   فعَْل tipli, I- və ya II- kök hərfləri zəif ي hərfi olan sözlər də 

 ,Lakin .(Jamal al-Din, 1337, s. 166) .يعَِار   → يعَْر   ;ضِياَف   → ضَيْف   :forması üzrə cəmlənə bilir فعَِال  

əslində ikinci kök hərfi واو (vav) olan sözlər   ِعَال  ف forması üzrə cəmlənir, ikinci kök samiti ى (ya) 

olan sözlərin cəmi isə   فعُُول vəznində olur:   ضُيوُف   → ضَيْف   ;شُيوُخ   → شَيْخ. Bu onunla izah olunur 

ki, əgər sözün ikinci kök samiti (واو) olarsa və ondan   فعُُولvəzni üzrə cəm düzələrsə, onun 

tələffüzü çətinlik törədər. Belə ki,    ثوَْب sözündən فعُُول     forması ilə əmələ gələn    ثوُوب sözünün 

tələffüzü çətindir. 

Burada bir məqam da qeyd olunmalıdır ki,    فعُُول vəzni üzrə cəmlənən sözlərin فعَِال      forması 

üzrə cəmlənməsi mümkün deyildir (Aleanbari, 1957, s. 351). Yeri gəlmişkən   فعُُول və   فعَِال tipli 

sözlərdən cəm əmələ gətirilməsi qaydalarında bəzi oxşarlıqlar var. Bu iki forma üzrə isimlərlə 

yanaşı tək halda sifətlər də cəmlənə bilirlər ki, bu da iki forma arasında müşahidə olunan 

qarışıqlığa səbəb olur. İkinci kök samiti müdaaf hərf olan sözlər də bu forma ilə cəmlənə bilir: 

 ,vəznində olan فعََل   (Bundan əlavə bu forma ilə təkdə b .صِكَاك   → صَكْك   → صَك   ;شِكَاك   → شَكْك   → شَكَّ 

tərkibində müdaaf hərf olmayan və III kök samiti salim hərf olan, habelə bu formada olub ikinci 

kök samiti zəif hərflərdən biri olan sözlər də cəmlənirlər:    جَمَل   .دِياَر   → دَار   ;جِمَال   →

c)   فعِْل vəznli, III kök əsasən II- kök samiti, bəzən də III- kök samiti zəif naqis hərflərdən 

biri olan sözlər:   رَاء  جِ  → جِرْو   ;نِحَاء   → نحِْي   ;رِياَح   → رِيح   ;ذِئَاب   → ذِئْب . Bu vəzndən olan düzgün və 

müdaaf köklü sözlər:   زِقاَق   → زِق   ;قدَِاح   → قدِْح.  

d)   فعُْل Vəznində hər üç kök samiti salim hərf olan sözlər:   جِمَاد   →جُمْد   ;رِمَاح   → رُمْح; müdaaf 

tərkibli sözlər:   فعُْل   .خِفاَف   → خُف   ;غِشَاش   → غُش formalı, ikinci kök hərfi (واو) olan sözlərdən cəm  

 .كِيزَان   → كُوز   ;حِيثاَن   → حُوت   :forması ilə düzəlir فعِْلانَ   ,deyilفعَِال  

e)   فعَُل və   فعُُل tipli sözlər:   َحِمَاد  →حُمُد   ;رِباَع   → رُبع. d)   فعَُل tipli salim kök hərfləri olan sözlər: 

 .كِرَام   → كَرُم   ;رِجَال   → رَجُل  

(Düzdür,   فعَُل tipli sözlərin cəmi əsasən أفْعَال    formasında olur). 

Ərəb qrammatikasında “tək bir şeyi” ifadə etmək üçün istifadə olunan formalardan biri 

də sözün sonuna “ة” (tə-mərbutə) artırılmasıdır ki, bununla da toplu isimlərdən təklik bildirən 
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söz əmələ gəlir və f)   َفعَُلةَ   ,فعَُلةَ   ,فعََلةَ   ,فعُْلةَ   ,فعِْلةَ   ,فعَْلة           formalarını alır ki, bunlar da   فعَِال forması 

ilə cəmlənirlər:   رِباَع   → رُبعََة   ;جِفاَر   → جُفْرَة   ;لقِاَح   → لقِْحَة   ;طِلاحَ   → طَلْحَة   ;ثمِار   → ثمََرَة   ;بقَِار   → بقَرََة. 

Sifətlər və substantivləşmiş isimlərin müxtəlif ölçülərdə olan formaları aşağıdakı üsullarla 

cəmlənə bilir: 

a)   َم  ندَِا → ندَْمَانةَ   → ندَْمَان   ;عِطَاش   → عَطْشَانةَ   → عَطْشَان   ;فعَْلانَةَ   = فعَْلان ; 

b)   َخِمَاص   → خُمْصَان   = فعُْلان və bu vəznin qadın cinsi = c)   َمَاص  خِ  →خُمْصَانةَ   = فعُْلانَة ;  

d)   َفعِْلان tipli isimlər:   ضِياَن   → ضِيْعَان    ;سِراح   → سِرْحَان; e) َفعَُلاءَُ  ,فعَْلى tipli sifətlər: َعِجَال   →عَجْلى; 

 (və “tə-u-t-tə-nis” artırmaqla düzələn sözlər: h ظِرَاف   →ظَرِيف   :tipli sifətlər فعَِيل   (f ;عِشَار   → عُشَرَاءُ 

 vəznində olan فعَِال   q) tək halda ;دِجَاج   → دَجَاجَة   :vəznində olan sözlər فعََالةَ   (i ;ضِباَح   → ضَبيِحَة   = فعَِيلةَ  

sözlərdən də   فعَِال formasında cəm düzələ bilir:   نوُق  هِجَان   → ناَقةَ  هِجَان   ;هِجَان   → هِجَان; j)   فاَعِل və   َفاَعِلة 

tipli sözlər:   ِقاَئم və   قيَاَم   → قاَئمَِة. 

 vəznində cəmlənə bilməsinin əsas şərti III kök samitinin salim hərf فعَِال   tipli sözlərin فاَعِل  

olmasıdır. (Bəzən isə salim hərf olmaya da bilir):  

a)   سِرَاء   → سَار   ;غِزَاء   → غَاز; b)   جِياَد   → جَيِّد   ;طِياَب   → طيَِّب   = فيَْعِل; c)  َعْلاءَُ ف =  (d ;بطَِاح   →بطَْحَاءُ  = 

 .(Jamal al-Din, 1337) ;قلِاصَ   → قلَوُص   = فعَُول   (e ;إنِاَث   → أنُْثىَ فعُْلىَ

 olan iki (tə-mərbutə) ”ة“ forması ilə cəm iki kök samitli sözlərdən, habelə sonunda فعَِال  

kök samitli sözlərdən də düzəlir:   شِيَاه   → شَاة   ;شِفاَء   → شَفةَ   ;إمَِاء   → أمََة   ;دِمَاء   → دَم; 

 .(formalı sözlər فعَِال   tə mərbutə” qəbul etmiş“) .فعَِالةَ   (21

 :vəznli sözlər kimi təki müxtəlif vəzndə olan sözlərdən düzəlir (فعَِال  ) Bu formalar da .فعََالةَ   (22

 ;صِحَابةَ   → صَاحِب   ;جِمَالةَ   → جَمَل   ;فحَِالةَ   → فحَْل  

 Nisbətən az işlədilən cəm formasıdır, buna görə də ərəb dilçiliyində bu forma ilə .فعَُال   (23

bağlı çox nadir məlumatlar mövcuddur. Brokkelman bu formanın yalnız adını qeyd edir və heç 

bir əlavə məlumat vermir. 

Xədicə əl-Hədisi isə Sibəveyhiyə istinad edərək bu barədə nisbətən ətraflı məlumat verir, 

bu cəm formasını  ِإسِْمُ الجَمْع adlandırır (Brockelmann, 1960, s. 94; el-Hadîsî, 1966, s. 321). 

 :forması ilə tək halda müxtəlif vəznlərdə olan sözlər cəmlənə bilir فعَُال  

a)  َُنفُاَس   →نفُسََاءُ  = فعَُلاء 

b) َرُباَب   → رُبَّى = فعُْلى 

c)   ثنِاَء   → ثنِْي   ;رُجَال   → رِجْل   ;ظِوَار   →ظئْر   = فعِْل 

d)   عُرَاق   → عُرْق   = فعُْل 

e)   فرَِار   → فرَِير   = فعَِيل 

ل  جَمْ  :artırılması ilə düzəlir (ة) cəm vəzninin sonuna tə-mərbutə فعَُال   forması فعَُالةَ   (24  .جِمَالةَ   → 

 Daha çox istifadə olunan və geniş yayılmış formadır. Məhz bu forma ilə tək halda .فعُُول   (25

müxtəlif vəznlərdə olan isimlər cəmlənirlər:  
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a)   ضُلوُع   → ضِلْع   ;كُبوُد   → كِبْد   ;كُعُوب   → كَعْب   ;جُنوُد   → جُنْد   ;أسُُود   → أسََد   = فعَِل   ,فعَِل   ,فعِْل   ,فعََل   ,فعُْل   ,فعَْل; 

  .حُمُول   → حِمْل   ;فلُوُس   → فلَْس   ;برُُوج   → برُْج  

Eyni forma üzrə müdaaf tərkibli və ikinci kök hərfi həmzə olan sözlər cəmlənirlər:  

a)   رُؤُوس   → رَأْس   ;حُقوُق   → حَق. 

b) III- kök samiti zəif hərf olan   فعََل   ,فعَْل və   فعِْل tipli sözlər də   فعُُول vəzni üzrə 

cəmlənirlər =   نحِْي   ,قفَا   ,دَلْو müvafiq olaraq:   ِقفُيِ  ,دُلي , نحُِي    . 

c) II- kök hərfi  ىvə ya əlif olan   فعَْل   ,فعََل və   فعِْل formalı sözlər:   اق  سَ  ;فيُوُل   → فيِل  → 

 .بيُوُت   → بيَْت   ;سُؤُوق  

d) II- kök hərfi (واو) olan sözlər isə bu qayda ya tabe olsa da, istisna təşkil edir və 

 .فؤُُوج   → فوَْج   :forması ilə cəmlənir فعُُول  

e) I- kök hərfi zəif hərflərdən biri olan sözlər də eyni forma ilə cəmlənirlər:   وَعِل → 

  .أرُُوم   → أرَِم   ;وُعُول  

Bütün bu formalarla yanaşı təkdə digər müxtəlif vəznlərdə olan sözlər də cəmdə   فعُُول 

formasını qəbul edirlər: 

a)   َحُجُور   → حُجْرَة   = فعُْلة; b)   سُمِي   → سَمَاء   ;عُنوُق   → عَناَق   = فعََال; c)   جَاث   ;شُهوُد   → شَاهِد   = فاَعِل → 

ة  فعََلَ  (e ;بدُُور   → بدَْرَة   ;مُؤُون   → مَأنْةَ   = فعَْلةَ   (d ;بكُِي   → باَك   ;جُثوُي   → جُثيِ    (f ;دُوِي   → دَوَاة   ;صُفيِ   → صَفاَة   = 

 .Sebiveyh, 1317, s.1789) فلُيِ   →  / فلُوُو   /.فلَوُ   = فعَُول  

 vəzninin tə mərbutə qəbul etmiş formasıdır və çox nadir hallarda işlədilir və فعُُول   → فعُُولةُ   (26

əsasən də   فعَْل tipli sözlərdən cəm düzəldilməsi üçün işlədilir:   ة  عُمُومَ  → عَم   ;خُيوُطَة   →خَيْط . 

 ضِرْس   :tipli sözlər cəmlənə bilıir فعَِال   və فاَعِل   habelə ,فعِْل   və فعَْل   Bu forma ilə qismən .فعَِيل   (27

,حِمَار   ;عِييِد   → عِيد   ;كِلابَ   → كَلْب   ;ضَرِيس   → مُور  حُ  ي  عَزِ  → / عَازِو   / عَاز   ;حَمِير   →   .عَدِي   / عَدِيو   → عَاد   ;

2. İkinci Kök Hərfi Müdaaf Samitlər Olan Üç Köklü Sözlərin Cəm Formaları 

Bu növ cəm formasına yalnız: 

ل   (28 ال   (və 29 فعَُّ ل   .vəznləri aiddir فعَُّ  forması ilə hər şeydən öncə III- kök hərfi salim hərf فعَُّ

olan   فاَعِل və   َفاَعِلة vəznli sifətlər və substantivləşmiş isimlər cəmlənirlər:   م   → حَاكِم  ;بهَُّل   → باَهِلةَ   ;حُكَّ

ناَئمِ    :zəif hərfi olan sözlər ;عُذَّل   → عَاذِلةَ   və ya عُذَّل   → عَاذِل   م   →  م   → صَائلِ   ;نوَُّ م   → نَانمَِة   və ya صُوَّ  ;نوَُّ

ر   → زَائرَِة    .زُوَّ

Çox nadir hallarda III- kök hərfi zəif hərflərdən biri olan sözlər də bu forma ilə cəmlənir: 

ي   / غُزّى   → غَاز    .غُزَّ

Tək halda müxtəlif ölçüdə olan bir qrup isimlərin bu forma ilə cəmlənməsi istisna sayılır. 

a)   َد   → جَرِيدَة   = فعَِيلة ل  عُ  → أعَْزَلُ  = أفَْعَلُ  (c ;نفَُّس   → نفُسََاءُ  = فعَُلاءَُ  (b ;جُرَّ زَّ . 
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ال    vəznində olan, kişi cinsini bildirən və III – kök samiti salim hərf olan فاَعِل   forması ilə فعَُّ

sözlər cəmlənirlər:   ام   → حَاكِم  Eyni hal ikinci kök samiti əlif” olan sözlərdə də“ ;كُتَّاب   → كَاتبِ   ;حُكَّ

baş verir:   اء   → عَاز او   / عُزَّ ام   → قاَئمِ   ;عُزَّ  .قوَُّ

 

 

3. Üc köklü əsasdan ibarət və “ان” sonluğu ilə bitən sözlərin cəm formaları 

  :Bu forma ilə təkdə müxtəlif vəznlərdə olan sözlər cəmlənirlər .فعِْلانَ   (30

a)   برِْقاَن   → برََق   ,خِرْباَن   → خَرَب   = فعََل. Eyni forma üzrə ikinci və üçüncü, bəzən də birinci kök 

hərfləri zəif hərflərdən biri olan sözlər də cəmlənə bilir:   ر  دَا ,وِرْلانَ   → وَرَل  نيِرَان   → ناَر   ,دِيرَان   → 

(əslində   دِوْرَان və   نوِْرَان olmalı idi). 

b)   عِبْدَان   → عَبْد   ;حِجْلانَ   → حَجْل   = فعَْل. 

 formasında olub birinci və ya ikinci kök hərfi həmzə və ya da zəif hərflərdən biri olan فعَْل  

sözlər də cəmlənirlər:   ج  تاَ ,شِيخَان   →شَيْخ   ,ثيِرَان   → ثوَْر   ,وِجْدَان   → وَجْد   ,رِئْلانَ   → رَأْل  .تيِجَان   → 

c)   فعُْل formasında olan, ikinci kök hərfi  و(vav) olan sözlər:   ان  عِيدَ  → عُود   ,حِيتاَن   → حُوت  → كُوز   ,

 :Buraya bəzi müdaaf tərkibli sözlər də aid edilir .(olmalı idi حِوْتاَن   və كِوْزَان   ,عِوْرَان   əslində) كِيزَان  

 formasında olub, ikinci və ya üçüncü kökفعِْل   (e ;نغِْرَان   → نغَُر   ,صِرْدَان   → صُرَد   .فعَُل   (d .حِشَّان   →حُش  

hərfi həmzə və ya da zəif hərf olan sözlər:   خِيطَان   → خِيط   ,صِنْوَان   → صِنْو   ,رِئْدَان   → رِئْد. 

 :forması ilə aşağıda qeyd olunmuş vəznlərdə olan bir sıra başqa sözlər də cəmlənirlər فعِْلانَ  

a)  فعَُال =   ٌ → غُلامَ  غِلْمَان    , غُرَاب       ٌ → رْباَن    ٌِ غِ ; b) qoşalaşmış samiti olan sözlər;   ذِبَّان   →ذُباَب; c) 

Tərkibində zəif hərflərdən biri olan sözlər:   حِيرَان   → حُوَار; d) həmzəli sözlər:   اب  (e ;صِئْباَن   → صُوَّ

 Kök hərflərindən üçüncüsü .ظِلْمَان   → ظَليِم   = فعَِيل   (ç ;صِيرَان   → صِوَار   = فعَِال   (f ;غِزْلانَ   → غَزَال   = فعََال  

zəif olan (naqis) sözlər:   ِصَبْياَن   → / صَبيِي   / → صَبي; qoşa samitli sözlər:   ان   → حَزِيز  = فعَُول   (g ;حِزَّ

يطَان  حِ  → حَائطِ   :vəznində olub, ikinci kök hərfi əsasən zəif olan sözlər فاَعِل   ;خِرْفاَن   → خُرُوف    حَائِر   ,

ن  نسِْوَا → نسِْوَة   = فعِْلةَ   (e ;حِيرَان   →  .جِنْناَن   → جِنَّان   / جَائنِ   / جَان   ,

ناَن  بطُْ  → بطَْن   :vəznlərində olan sözlər cəmlənirlər فعَْل   ,فعََل   (Bu forma ilə a .فعُْلانَ   (31  → ظَهْر   ,

 .بلُْدَان   → بلَدَ   ,جُمْلانَ   → جَمَل   ,ظهُْرَان  

Qeyd etmək lazımdır ki, bu forma üzrə əsasən salim tərkibli sözlər cəmlənirlər. (  وُغْدَان   → وَغْد 

- istisna təşkil edir). 

b)   فعِْل formalı sözlər:    شِقْذ  Buraya eyni formada olub, ikinci kök hərfi həmzə və ya ;شُقْذَان   → 

üçüncü kök samiti zəif olan sözlər də aiddir:   نْوَان  صُ  →صِنْو   ,ذُؤْباَن   → ذِئْب ; qoşa tərkibli sözlər:   زِق 

 ,ظلُْمَان   → ظَليِم   :vəznində olan sözlər فعَِيل   (e ;حُشَان   → حُش   :formasında müdaaf sözlər فعُْل   (d ;زُقاَق   →

 فعَُال   (f ;سُرْيان   → سَرِي   :Eyni vəzndə olub üçüncü kök hərfi zəif hərf olan sözlər .كُثْباَن   → كَثيِب  

formalı sözlər:   شُجْعَان   → شُجَاع   ,حُوَرَان   → حُوَار, bu sıraya qoşalaşmış köklü sözlər də aiddir.   رُقاَق 
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 فاَلقِ   ,حُجْرَان   → حَاجِر   :formalı düzgün tərkibli və bəzən də müdaaf tərkibli sözlər فاَعِل   (g ;رُقَّان   →

اللِ  سَ  / سَال   ,فلُْقاَن   →  .سُلاَّن   → / 

Eyni formalı, lakin kök hərflərindən birinin (I, II, və ya III) zəif hərf olduğu sözlər:   وَاحِد 

 أفَْعَل   z) rəng və fiziki nöqsan bildirən .جُدْرَان   → جِدَار   .فعَِال   (h ;رُعْياَن   → رَاع   ,حُورَان   → حَائرِ   ,وُحْدَان   →

formalı sözlər də nadir hallarda   َفعُْلان - vəzni üzrə cəmlənə bilirlər. 

4. Əvvəlində Əlavə Olunmuş Həmzəsi Olan Cəm Hal Formaları (أ) 

Bu qrupa aşağıdakı cəm formaları daxildir:   َأفَْعَال   ,أفَْعُل   ,أفَْعِلاءَُ  ,أفَْعِلة. 

Bunlardan ikisi =   أفَْعُل və  َفْعَال  أ  ikinci dəfə cəm forması qəbul edə bilir və   اعِلُ أفََ  →أفَْعُل  أفَْعَال   ,

isə  ُأفَاَعِل formalarında cəmlənirlər. Bu barədə əlavə məlumat veriləcəkdir. 

 a) Bu forma üzrə hər üç kök hərfi salim olan və ya zəif, ya da müdaaf tərkibi olan .أفَْعَل   (32

sözlər cəmlənirlər:   لْو  دَ  ,أوَْجُه   → وَجْه   ,أصَُك   → صَك   ,أنَْفسُ   → نفَْس   ,أكَْلبُ   → كَلْب   :فعَْل  ظَبْي   ,/ أدَْلوُ   / ,أدَُل   → 

 .أظَْب   →

Bu qaydaya iki kök hərfi qalmış, lakin tə-mərbutəsi (ة) olmayan sözlər də tabedir:   َيد → 

 tipli, birinci kök hərfi “əlif” və ya فعَل   ,Burada bir neçə istisnanı göstərmək lazımdır. Belə ki .أيْد  

“vav” olan sözlər:   أفَْعُل   وجه ,وهم ,ألَْف vəzni üzrə deyil (  ُأوَْجُه   ,آلْف   ,أوَْهم),   أفَْعَال formasında cəmlənirlər: 

 .آلافَ   ,أوَْجَاه   ,أوَْهاَم  

b)   ثوَْب və   عَوْد sözlərindən nadir hallarda   أثَْوُب və   أعَْوُد kimi cəm düzəlir. Çünki, onların cəmi 

 vəzni üzrə düzəlir, belə ki, birinci hərfinin dammə ilə tələffüzü çətinlik törətdiyindən bu أفَْعَال  

sözlərin cəmi:   أثَْوَاب və   أعَْوَاد olur. 

Beləliklə, tək halda   فعَْل formasında olub I – ya da II-kök hərfi əsasən vav (و) bəzən isə yə (ى) 

olan sözlər   أفَْعُل deyil   أفَْعَال vəzni üzrə cəmlənirlər: 

c)   أضَْلحُ   → ضِلحَ   :فعَِل; d)   َآكُم   → أكََمَة   ,أنَْوُق   → ناَقةَ   :فعََلة; e)   ل  رِجْ  :فعِْل  .أذَْؤُب   → ذِئْب   ,أرَْجُل   → 

İdentik (eyni mənalı) formada olan və tə-mərbutə (ة) ilə bitən sözlər (  َفعِْلة) də   أفَْعُل vəzni 

üzrə cəmlənirlər:   ة   ,أنْعُم   → نعِْمَة  Lakin, Sibəveyhi qeyd edir ki, bu formaya ./أشَْدُد   / أشَُد   → / شِدْدَة   / شِدَّ

çox nadir hallarda təsadüf olunur ( Sebiveyh, 1317, s. 182-183) a)   أقَْفلُ   → قفُْل   :فعَْل; b)   زَمَن   :فعََل → 

 → ناَب   ,أسَْوُق   → سَاق   ,أعَْص   → عَصَى :Eyni tipdən olan və tərkibində zəif hərflər olan sözlər .أزَْمُن  

 .أنَْيبُ  

Bu forma üzrə qadın cinsinin qrammatik əlamətlərindən biri olan tə-mərbutəsi (ة) 

olmayan, lakin qadın cinsli isim sayılan və son hərfindən öncə uzun sait gələn sözlər də 

cəmlənirlər: a)   أنَمَِنُ  → يمَِن   = فعَِيل; b)   أذُْرُع   → ذِرَاع   = فعَِال; c)   عْنقُ  أَ  → عَناَق   = فعََال ; d)   عُقاَب   =فعَُال → 

 .أعَْقبُ  

Bəzi müəlliflərin fikrincə eyni tipdən olan kişi cinsli isimlərin cəmlənməsi istisna təşkil 

edir:   أجَْننُ   → جَنيِن   ,أغَْرُب   → غُرَاب   ,أشَْهبُ   → شُهاَب (el-Hadîsî, 1966, s. 301). 
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 Bu cəm forması çox məhsuldar şəkildə işlədilməklə, müxtəlif formalı tək hal .أفَْعَال   (33

sözlərini əhatə edir: a)   أبَْطَال   → بطََل   ,أجَْمَال   → جَمَل   = فعََل. Bu forma ilə birinci kök hərfi həmzə olan 

sözlər də cəmlənir və bu zaman iki həmzə birləşərək “məddə”yə çevrilir:   أمَال   → أمََل / أأَْمال     أدََب   ,/

 samiti olan sözlərdə “yə” cəm formasında həmzəyə ”ى“ Sonuncu kök hərfinin zəif .آدَاب   →

çevrilir: ى  olan sözlər bu forma üzrə ”و“ və ”ى“ Tərkibində ;أقَْفاَء   → قفَ ا ,/ أرَْحَاو   / أرَْحَاء   → رَح 

cəmlənirlər:   أحْوَال   → حَال   ,أقَْوَاع   → قَاع. Birinci kök hərfi zəif olan sözlərdə eyni forma ilə 

cəmlənirlər:   أوَْثاَن   → وَثْن   ,أوَْهاَم   → وَهْم; Əslində tərkibində zəif sait olan sonunda (ة) tə-mərbutə 

olmayan iki kök samitli   َأخَ  ,أب tipli sözlər bu qaydaya tabe olaraq cəmdə   آبَاء və   آخَاء olur. 

b)   أشَْخَاص   → شَخْص   ,أفَْرَاد   → فرَْد   = فعَْل. Bu forma üzrə tərkibində zəif hərflər olan  َعْل  ف  tipli sözlər 

cəmlənirlər:  

I – kök hərfi zəif olan sözlər:   أيََّام   → يوَْم   ,أوَْقاَت   → وَقْت. (Əslində bu forma   أيَْوَام olmalı idi və 

fonetik qaydalara uyğun olaraq   أيََّام formasını almışdır. Çünki, tələffüzün də çətinliyi nəzərə 

alınmaqla “ى” nin sükunu atılır və “ى“ ”و” assimilyasiya olaraq təşdidli “ى”-yə çevrilir).  

II- kök hərfi zəif “vav” və ya “yə” olan sözlər:   ألَْوَان   → لوَْن   ,أسَْياف   → سَيْف   ,أخَْياَط   → خَيْط. Buraya 

II- kök hərfi həmzə olan sözlər də aiddir:   أَرْآد   → رَأْد(Eyni qayda II- kök hərfi zəif, III- həmzə 

olan sözlərə də aiddir:   أشَْياَء   → شَيْء). Eyni formalı müdaaf tərkibli sözlər də bu növ cəmlənir:  َد  ج  

 ;أجَْدَاد   →

a)   أرَْطَاب   → رُطبَ   ,أرَْباَع   → رُبعَ   = فعَُل; 

b)   أعَْناَق   → / عُنْق   / عُنقُ   ,أطَْنَاب   → طنُبُ   = فعُُل; 

c)   أقَْفاَل   → قفُْل   ,أجَْناَد   →جُنْد   = فعُْل; 

 → رُوح   :vəznli, tərkibində zəif və ya müdaaf hərflər olan sözlər cəmlənir فعُْل   forması ilə أفَْعَال  

 .أعَْضَاء   → عُضْو   ,أمْدَاء   → مُدْي   ,أعَْشَاش   → عُش   ,أمْرَار   → مُر   ,أرَْوَاح  

c)   أطَْفاَل   → طِفْل   = فعِْل. Eyni tipli, tərkibində zəif hərf olan və həm də I kök hərfi həmzə 

olan sözlər:   أفَْياَل   → فيِل   ,أنَْحَاء   → نحَْي   ,آباَل   → إبِْل   ,أبَْناَء   → إبِْن; 

d)   أكَْباَد   → كَبدِ   ,أنَْمَار   → نمَِر   = فعَِل; 

e)   أعَْناَب   → عِنبَ   = فعَِل; 

f)   فعِِل = bu forma ilə yalnız (  ِإبِل) →   آباَل sözünün cəmi mövcuddur; 

g)   أعْجَاز   → عَجُز   = فعَُل; 

h)   أيَْتاَم   →يتَيِم   ,أنَْصَاب   → نصَِيب   = فعَِيل;  

i)   أعَْدَاء   →/عَدُوو   / عَدُو   ,فعَُول   → / أشَْهاَد   / شَاهِد   = فاَعِل;  

j)   أقَْياَل   → قيَِّل   ,أمَْوَات   → مَيِّت   = فيَْعِل (Aldhahabi, 1330, s. 67). 

  :Bu forma üzrə kişi cinsli, ikinci kök hərfinin uzun saiti olan sözlər cəmlənirlər .أفَْعِلةَ   (34

a)   أسْلحَِة   → سِلاحَ   ,أحْمِرَة   → حِمَار   = فعَِال; II- və III - samitləri eyni olan sözlər;   ة   → إمَِام  جِلالَ   ,أئَمَِّ

نِ  / آنيِةَ   → إنَاِء   :Tərkibində zəif hərf olan sözlər ;أجَِلَّة   → ٌَ يةَ  أَ ة  أرَْشِيَ  → رِشَاء   /   ;أجْوِنةَ   → جِوَان   ,
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b)   أجَْنحَِة   → جِناَح   ,أزَْمِنةَ   → زَمَان   = فعَِال;  

c)   فعَُال tipli, tərkibində zəif hərf olan sözlər:   أحَْوِرَة   → حُوَار, habelə hər üç hərfi salim olan 

sözlər:   أغَْرِبةَ   → غُرَاب   ,أتَْرِبةَ   → ترَُاب, ikinci və dördüncü hərfləri eyni olan sözlər:  ُباَب  ذ  .أذِبَّة   → 

Təkdə   فعَُال vəznində olan isimlər   َأفَْعِلة forması üzrə nadir halda cəmlənirlər, belə ki, bu tip sözlər 

daha çox   َفعِْلان vəzni üzrə cəmlənirlər. 

d)   ة  أجَْرِبَ  → جَرِيب   = فعَِيل دِلَّة  أَ  → دَليِل   :Bu vəzndə olan müdaaf tərkibli sözlər .أرَْغِفةَ   → رَغِيف   , , 

ة   → عَزِيز    ;أقَْرِيةَ   → قرَِي   ,أصَْبيِةَ   → صَبِي   :tərkibində zəif hərflər olan sözlər ,أعِزَّ

e)   أقَْعِدَة   → قعَُود   ,أعَْمِدَة   → عَمُود   = فعَُول; 

f)   ز  جَائِ  = فاَعِل  ;أوَْدِيةَ   → وَاد   ,أجَْوِزَة   → 

Əlbəttə, təkdə   فاَعِل vəznində olan sözlər əsasən   فوََاعِل və   َفعِْلان formaları ilə cəmlənirlər.   َأفَْعِلة 

forması isə istisna təşkil edir. 

g)   أنَْجِدَة   → نجُُود   = فعُُول (Alsuyutiu, 1282, s. 109). 

 Eyni formalı zəif hərfli və ya müdaaf ;أصَْدِقاَءُ  → صَدِيق   ,أنَْصِباَءُ  → نصَِيب   = فعَِيل   (a .أفَْعِلاءَُ  (35

tərkibli sözlər:   ِاءُ أوَْليِِ  → وَليِ   ,ألَبَِّاءُ  → لبَبِ   ,أشَْقيِاَءُ  → شَقيِ   ,أغَْنيِاَءُ  → غَني اءُ  → شَدِيد   ,   .أشَِدَّ

b)   فعَِل tipli bəzi başqa sözlərdə yuxarıdakı forma ilə cəmlənirlər:   ن  بيَِّ  ,أهَْوِنَاءُ  → هيَِّن  .أبَْينِاَءُ  → 

5. İkinci Hecadan Sonra Uzun Sait Gələn Cəm Formaları 

 ;عَذَارَى → عَذْرَاءُ ,صَحَارَى → صَحْرَاءُ  :formasında olan sözlərin cəmi فعَْلاءَُ  a) Təkdə .فعََالىَ .36

b) َفعُْلىَ ,فعِْلىَ ,فعَْلى vəznlərində olan sözlər: نْثىَخُ  ,ذَفاَرَى → ذِفْرَى ,فتَاَوَى → فتَْوَى  → حُبْلىَ ,خَناَثىَ → 

  ;غَياَوَى →غَيْوَى ,حَياَوَى → حَيْوَى :tipli, ikinci kök hərfi zəif olan sözlər فعَْلىَ ;حَباَلىَ

c)   َفعَِيلة vəznində, üçüncü kök hərfi zəif olan sözlər:   عِيَّة  رَ  ,هدََاياَ → / هدَِيْيةَ   / هدَِيَّة   ;رَعَاياَ → 

d)   َفعَِالةَ   ,فعََالة və   َفعَُالة vəznlərində, üçüncü kök hərfi zəif samit olan sözlər də  ََالَ فع  forması ilə 

cəmlənirlər:   َايةَ  جِدَ  ,هرََاوَى → هِرَاوَة   ,نقََاياَ → نقُاَية  ;جَدَاياَ → 

e)  َفاَعِلة vəznində olub ikinci və üçüncü kök hərfləri zəif olan sözlər:   َزَوَاياَ → زَاوِية;  

f)   َفعَْلان və   َفعَْلان vəznlərində olub, ikinci və üçüncü kök hərfləri zəif olan sözlər:  ْرَان  سَك  → 

 ;خَزَاياَ →خَزْياَن   ,حَياَرَى → حَيْرَان   ,ندََامَى → ندَْمَان   ,سَكَارَى

g)   فعَِيل formalı sözlər:   يتَاَمَى → يتَيِم;  

h)   َندََامَى → ندَْمَانةَ   = فعَْلانَة;  

i)   أيََّامَى → أيََّم   = فيَْعِل. 

 formasında olan فعِْلىَ və فعُْلىَ ,فعَْلىَ ,فعَْلاءَُ  forması kimi bu vəznlə də təkdə فعََالىَ (ألَفعََالىِ) فعََال   (37

sözlər cəmlənirlər. Yeganə fərq   فعََال formasının qeyri-müəyyənlikdə “ى” (yə)-ni itirməsi və 

sonluqda tənvin qəbul etməsidir ki, adlıq və yiyəlik hallarda eyni olur. Təsirlik halda “ى” bərpa 

olunur və fəthə qəbul edir:  َحْرَاءُ ص ارِى → صَحَار   →   → ذَفاَر   → ذِفْرَى ,ألْعَذَارِى →عَذَار   → عَزْرَاءُ  ,ألصَّ

فاَرِى  .ألْحَباَلىِ → حَباَل   → حُبْلىَ ,ألْفتَاَوِى →فتَاَو   →فتَْوَى ,ألذَّ
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Təkdə müxtəlif digər formalarda olan sözlər də bu vəznlə cəmlənirlər:  

a) Üç köklü, tə-mərbutə ilə bitən və sonuncu kök hərfi zəif olan sözlər:   ألْمَوَامِى → مَوْمَاة, 

عَالىِ → ألسَّعْلاةَُ   ;ألسَّ

b)   ألأرََاضِى / أرََاض   → أرَْض   ,/ أللَّياَلىِ / ليَاَل   → ليَْل   = فعَْل /; 

Bu forma üzrə cəmlənən sözlər adlıq və yiyəlik hallarda  َياَل  ل , təsirlik halda isə  َِليَاَلي- olur. 

 Bu vəzn üzrə qadın cinsli, ikinci kök hərfindən sonra uzun a, i, u gələn sözlər فعََائلُِ  (38

cəmlənirlər:  

a)   َقبَاَئلُِ  → قبَيِلةَ   ,صَحَائفُِ  → صَحِيفةَ   = فعَِيلة;  

b)   َرَسَائلُِ  → رِسَالةَ  ,جَناَئزُِ  → جِناَزَة   = فعَِالة; 

c)   َدَجَائجِ   → دَجَاجَة   ,حَمَائمِ   → حَمَامَة   = فعََالة; 

d)   َذَوَائبِ   → ذُوَابةَ   ,ذَباَئبِ   → ذُباَبةَ   = فعَُالة;  

e)   َحَلائَبِ   → حَلوُبَة   ,حَمَائلِ   → حَمُولةَ   = فعَُولة; 

f)   قلَائَصِ   → قلَوُص   ,عَجَئزِ   → عَجُوز   = فعَُول; 

g)   شَمَائلِ   → شَمَال   = فعََال; 

h)   شَمَائلُِ  → شِمَال   = فعَِال; 

i)   عَقاَئبِ   → عُقاَب   = فعَُال; 

j)   ضَمَائرِ   → ضَمِير   = فعَِيل (Al-Ghalayini, 1913, s. 65). 

Burada bir sıra istisnalar da mövcuddur, belə ki,   ة ة   ,ضَرَّ  ,ضَرَائرُِ  sözlərindən cəm ظنََّة   ,حَرَّ

ائنُِ ظنََ  və حَرَائرُِ   kimi düzəlir. Bundan əlavə bir qrup kişi cinsli sözlər də  ُِفعََائل vəzni üzrə 

cəmlənirlər:   جَزَائزِ   → جُزُوز   ,وَصَائدِ   → وَصِيد   ,صَحَائحُِ  → صَحِيح.  

عِل  فاَ (Bu cəm forması ilə tək halda olan aşağıdakı vəznlərdəki sözlər cəmlənirlər: a فوََاعِل   (39  

انيِةَ  غَ  ,/ ألْجَوَارِى / جَوَار   → جَارِيةَ   = فاَعِلةَ   (b ;سَوَاحِلُ  → سَاحِل   ,خَوَاتمِ   → خَاتمِ   =  ;/ ألْغِوِانى / غَوَان   → 

Bu cəm formasının adlıq və yiyəlik halları eyni olub “ى” (yə)-nin düşməsi ilə seçilir, 

təsirlik halda isə “ى” bərpa olunur:   جَوَار (adlıq hal),   جَوَار (yiyəlik hal),  َجَوَارِي (təsirlik hal). Qadın 

cinsində təkdə tə-mərbutəsi olmayan sözlər: 

a)   حَوَاجِزُ  → حَاجِز   ,حَوَاصِرُ  → حَاصِر; 

b)  َُنوََافقَ   → ناَفقَِاءُ  = فعَِلاء; 

c)   توََابلُِ  →تاَبلَ   = فاَعَل; 

d)   كَوَاثرُِ  → كَوْثَر   ,جَوَاهِرُ  → جَوْهرَ   = فوَْعَل; 

 = فعََوْللَ   (e ;عَوَادِق   → عَوْدَقةَ   :tə-mərbutə qəbul etmiş formasında olan sözlər (ة) vəzninin فوَْعَل  

 .(el-Hadîsî, 1966, s. 303) كَآللُِ  və ya كَوَائلِ   → كَوَأْللَ  

فعَُالَىَ  .(40 Çox nadir hallarda işlədilən formalardır: a)   قدَُامَى → قدَِيم   ,أسَُارَى → أسَِير   = فعَِيل; b)   َفعَْلان 

 ,Al-Ghalayini) مُوَام   ,توَُاق   :hərfi yazılmır ”ى“ forması ilə cəm düzəldilərkən فعَُالىِ .كُسَالىَ → كَسْلانَ   =

1913, s. 65). 
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 Bu forma ilə üç kök hərfi olan sonu təşdidli “yə” ilə bitən düzəltmə sözlər .فعََاليِ   (41

cəmlənirlər:   َكَرَاسِي   → كُرْسِي   ,قمَُارِي   → قمُْرِي   ,أمََانيِ   → أمُْنيِة. 

Əlif məmdudə (uzun əlif) ilə bitən isimlər:  ُعُلابَيِ   → عُلبَاَءُ  ,حَرَابيِ   → حُرَباَء. Burada aşağıdakı 

sözlər istisna təşkil edirlər:   ة  .Al-Ghalayini, 1913, s) ظَرَابيِ   → ظَرَباَن   ,أنَاَسِي   → إنِْسَان   ,قلَاسَِي   → قلَنَْسُوَّ

65). 

6. Cəmin Dörd Hərfli, İkinci Hecası Uzun Saitli Olan Formaları 

Tərkibində dörd samit səs olan sözlər bir-birinə yaxın olan bir neçə modellərlə 

cəmlənirlər: 

 ilə bitməyən, axırdan əvvəlki kök hərfindən sonra uzun saiti ”ى“ Bu forma ilə .فعََاللُِ  (42

olmayan dörd hərfdən ibarət sözlər cəmlənirlər. Bu qəbil sözlər sadə və düzəltmə ola bilər: 

a)   ِجَفاَجِن   → جِفْجِن   = فعِْلل; b)   َضَفاَضِعُ  → ضَفْضَع   ,حَناَجِرُ  → حَنْجَر   = فعَْلل; c)   ُحَباَرِجُ  → حُبْرُج   = فعُْلل; 

d)   َدَرَاهِم   → دِرْهمَ   ,صَفاَدِع   → صِفْدَع   = فعِْلل; e)  َّمَاطِر  قَ  → قمِْطَر   = / فعِْللَ   /  فعَِل  (el-Hadîsî, 1966, s. 303-

310). Eyni formalardan olan və sonunda tə-mərbutə olan sözlər də   ِفعََالل vəzni üzrə cəmlənirlər: 

f)   َجَمَاجِمُ  → جُمْجُمَة   = فعُْللُة. h)   َزَرَادِمُ  → زَرْدَمَة   = فعَْلاة (el-Hadîsî, 1966, s. 303-310).  

Düzəltmə dörd hərfli sözlərdən cəm düzəldilərkən artıq samit düşür:   حَرَاجَمُ  → مُحْرَنْجَم, 

 .سَلاحَِفُ  → سُلحَْفاَة   ,قمََاحِدُ  →قمََحْدُوة   ,قرََاقرُِ  → قرَْقرََى ,عَقاَرِبُ  → عُقْرُباَن  

Beş hərfi olan sözlərdən cəm düzəldilərkən sonuncu (beşinci) samit hərf düşür və bu qəbil 

sözlər dörd hərfli sözlər kimi cəm formaları qəbul edir:   دَل  شَمَرْ  ,خَدَارِنُ  → خَدَرْنقَ   ,فرََازِدُ  → فرََزْدَق  → 

 Bəzi hallarda beş hərfli sözlərdə dördüncü samit hərf əlavə sayılır və ona görə də belə ;شَمَارِدُ 

hallarda dördüncü samit hərf atılmalıdır ki, sözlərin cəmi  ُِشَمَارِلُ  ,خَدَارِقُ  ,قرََانق formalarında olsun 

(Jamal al-Din, 1337, s. 167). 

Orta əsrlərin bəzi ərəb dilçi alimləri, xüsusən də Kufə qrammatika məktəbinin 

nümayəndələri beş hərfli sözlərdə dördüncüdən əlavə üçüncü samit hərfin də atılmasını 

mümkün hesab edirdilər və  ُِفرََادِقُ  - خَوَائق kimi olmalarını təklif edirdilər (el-Hadîsî, 1966, s. 307). 

Lakin sübut olunmuşdur ki, beş hərfli sözlərdə əksər hallarda beşinci samit hərf düşür və həmin 

sözlər dörd hərfi olan sözlər kimi cəmlənirlər. سَرَنْدَى ,عَلنَْدَى tipli sözlər isə cəmlənərkən ikili 

şəkildə ola bilirlər:   عَلادَ   - سَرَاد və ya  ُِعَلانَدُِ  - سَرَاند (Jamal al-Din, 1337, s. 168). 

Ərəb dilində bəzi alınma sözlər də   ِفعََالل formasında cəmlənirlər:   َشَرَانقِ   → شَرْنق  (el-Hadîsî,  

1966). 

 :Bu vəzn üzrə tək halda aşağıda qeyd olunmuş formalardan olan sözlər cəmlənirlər .فعََاوِلُ  (43

a)   قسََاوِرُ  → قسَْوَر   ,جَدَاوِلُ  → جَدْوَل   = فعَْوَل; 

b)   ل د   :hərfi düşür (vav) و cəmlənərkən ikinci = فعََوَّ   ;عَطَاوِدُ  → عَطَوَّ
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c)   قرََاشِبُ  → قرِْشِبُ  ,عَثاَوِلُ  → عِثْوَل   = فعِْوَل. Bu sözlərdə əlavə samitlər sayılan لام (ləm) və باء 

(bə) cəm düzələrkən bəzən düşürlər (el-Hadîsî,  1966). 

يل  فعَِ  formasına bənzəyir və həmin vəznlə təkdə فعََاوِلُ  Bu forma .فعََايلُِ  (44  formasında olan 

sözlər cəmlənə bilir:   َعَثاَيرُِ  → عِثْيرَ  = فعِْيل. 

ل   (a .فعََاعِلُ  (45 ل   ,سَلالمُِ  → سُلَّم   :formalı sözlər فعَُّ  → قطَوَْطَي   ,غَدَادِنُ  → غَدَوْدَن   = فعََوْعَل   (b ;دَمَامِلُ  → دُمَّ

 .(el-Hadîsî,  1966) قطََاط  

7. Birinci Samitdən Sonra ٌن(Nun) - ى (Yə) və Ya İkinci Kök Samitindən Sonra ن 

(Nun) Gələn Dörd Hərfli Cəm Formaları 

 .جَناَدِبُ  → جُنْدَب   = فنُْعَل   .فنَاَعِلُ  (46

 :gələn dörd hərfli sözlər cəmlənirlər (yə) ”ى“ Bu forma ilə birinci samitdən sonra .فيَاَعِلُ  (47

عَل  فيَْ   vəzni üzrə فيَاَعِلُ  tə-mərbutə olan eyni formalı sözlər də (ة) sonunda ,صَياَرِفُ  → صَيْرَف   = 

cəmlənirlər:   َهيَاَزِعُ  → هيَْزَعَة   = فيَْعَلة. 

 cəm forması qəbul edərkən / وَ ة   / Burada əlavə hərflər olan .قلَانَسُِ  → قلَنَْسُوَة   = فعََنْلوُة   (a .فعََانلُِ  (48

düşür. Bəzən bu sözün cəmi   َقلَاس - də olur. 

b) َحَباَط   / حَباَنطُِ  → حَبنَْطَى = فعََنْلل / (el-Hadîsî,  1966). 

8. Əvvəlində Əlavə Samitlər م،ٌت،ٌب،ٌأ və I- Kök Hərfindən Sonra Uzun A (Ə) Olan 

Dörd Hərfli Cəm Formaları 

عِلُ أفاَ (49 . Bu vəznlə ( ْإسْمُ التَّفْضِيل) adlanan müqayisə və ya üstünlük dərəcələrində olan sifətlər, 

habelə substantivləşmiş sifətlər cəmlənirlər:  َُمَرُ أحْ  ,أسَوِدُ  → أسْوَدُ  ;أفاَضِلُ  → أفْضَلُ  ,أكَابرُِ  → أكْبر  → 

فْعَلُ أ :Bu qrupa aşağıda qeyd olunmuş formalarda olan isimlər də daxildir ;أزَارِقُ  → أزْرَقُ  ,أحَامِرُ   = 

دَدُ ألنَْ  ,أرَادِجُ  → أرَنْدَجُ  = أفْنعََلُ  ;أفاَكِلُ  → أفْكَلُ  ,أخَايلُِ  → أخْيلَُ  ,أجَادِلُ  → أجْدَلُ   → إسْتبَْرَقُ  = إسْتفَْعَلُ  ;/ ألادَ   / ألادَِدُ  → 

 .أباَرِقُ 

Yuxarıdakı misallardan aydın olur ki, bu forma üzrə təkdə birinci kök hərfi ə, i, u saitləri 

ilə başlanan sözlər cəmlənirlər:  َُرَامِلُ أ → / أرْمَلةَ   / أرَْمَلُ  ,أنَاَمِلُ  → أنُْمُلةَ   ,أصََابعُِ  → أصُْبع . Bu qayda zəif 

saiti olan sözlərə də şamil olur: عْلىَأ  .(Aldhahabi, 1330, s. 27) أقَاَضِى → أقْضَى ,أعَالىِ → 

ة  أصَاغِرَ  → أصْغَرُ  :formasının qadın cinsi kimi dəyərləndirilir أفاَعِلُ  Bu forma .أفاَعِلةَ   (50  (Al-

Ghalayini, 1913). 

فلُُ تنَْ  ,تنَاَضِبُ  →تنَْضُب   = تفَْعُل   (ilə başlanan dörd hərfli sözlər: a (tə) تاء .تفَاَعِلُ  (51  = تفُْعَلُ  (b ;تنَاَفلُِ  →

 → تجَْرِبةَ   :tə-mərbutə ilə bitən sözlər də aid edilir (ة) Bu sıraya .تنَاَبلُِ  → تنَْبَلُ  = تفَْعَلُ  (c ;تدََارِجُ  → تدُْرَجُ 

 .تقَاَرِبُ  →تقَْرِبةَ   ,تجََارِبُ 

ازِلُ مَنَ  →مَنْزِل   = مَفْعِل   (mim” ön şəkilçi ilə başlanan dörd hərfli sözlər: a“ (م) :مَفاَعِلُ  (52 ; b)  ُمِفْعَل 

حَل  مَ  ,مَكَاتبِ   → مَكْتبَةَ   = مَفْعَلةَ   (d ;مَآكِلُ  → مَأكَْل   = مَفْعَل   (c ;مَباَرِدُ  → مِبْرَد   = = / مَحَال   /  مَحَاللُِ   ; e)   َمِكْنسََة   = مِفْعَلة 

 .مَكَانسُِ  →
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İkinci kök hərfindən sonra uzun saiti, zəif və ya bir sıra səs dəyişmələri nəticəsində əmələ 

gəlmiş samiti olan sözlərdən cəm forması düzəldikdə müxtəlif dəyişikliklər baş verir:   مَعِيشَة → 

زُ مَفاَوِ  → مَفَازَة   ,مَصَايفُِ  → مَصِيف   ,مَعَايشُِ   belə ki,  فوزkökündən əmələ gəldiyi üçün cəm halında (و) 

“vav” bərpa olunur,   مَغَاوِرُ  → مَغَارَة, bəzən (و) “vav” yerinə həmzə də işlədilir:  ُِيبةَ  مُصِ  ,مَغَائر  → 

 .مَصَائبُِ  → مَصَاوِبُ 

Eyni qayda üzrə təkdə müxtəlif formalarda olan sözlərdən də cəm düzəlir: a)  ُمُطْفلِ   = مُفْعِل 

م  مُغْتلَِ  = مُفْتعَِل   (c ;مَطَالقُِ  → مُنْطَلقِ   = مُنْفعَِل   (b ;مَشَادِنُ  → مُشْدِن  ,مَطَافلُِ  → ل   (d ;مَغَالمُِ  →  ر   = مُفعََّ  ;مَآخَرُ  → مُؤَخَّ

e)  َْعِل  مُسْتف  .مَكَارِمُ  → مَكْرَمَة   = مَفْعَلةَ   (f ;مَقاَدِمُ  → مُسْتقَْدِم   =  

Tərkibində ikinci kök hərfi ياء (yə) olan sözlərdən cəm düzələrkən (واو) ياء “vav”a çevrilir: 

 .(el-Hadîsî, 1966, s. 312) مَوَاسِمُ  → مَيْسَم  

Bəzi müəlliflər  ُمَفاَعِل forması üzrə (م) “mim” hərfi ilə başlanmayan sözlərində 

cəmləndiyini bildirirlər:   مَسَاوِيُ  → سَوْء   ;مَسَام   → سُم   ;مَجَاهِلُ  → جَهْل   ;مَخَاطِرُ  → خَطَر   ;مَحَاسِنُ  → حُسْن; 

 Lakin, bu qaydanın bütün misallara şamil 1.مَقاَذِرُ  → قذَْر   ;مَقاَحِمُ  → قحَْمَة   ;مَشَايخُِ  → شَيْخ   ;مَشَائمُِ  → شَوْم  

edilməsi düzgün olmazdı, belə ki,  ُمَجَاهِل və  ُمَسَاوِي sözləri heç də   جَهْل və   سَوْء formalarının cəmi 

deyil,   َمَجْهل və   مَسَاءَة sözlərinin cəmidir. 

9. İkinci Hərfdən Sonra Uzun (A) və Sonuncu Hərfdən Öncə Uzun (İ) Olan Cəm 

Formaları 

فْعَال  إ ,أفُْعُول   ,إفْعِيل   :Bu forma üzrə aşağıdakı vəznlərdə olan sözlər cəmlənirlər .أفَاَعِيلُ  (55  ,أفُْعُولةَ   ,

 :bu formaları “u”-“i” ön şəkilçiləri ilə başlanır və son samitdən əvvəl uzun saitli olurlar  إفْعَالةَ  

باَرَة  إضْ  ,أكََاليِلُ  → إكْليِل   ,أنَاَشِيدُ  → أنُْشُودَة   ,أجََادِيدُ  → أجُْدُود   ,أبَاَهِيمُ  → إبْهاَم    .أضََابيِرُ  →

 ön şəkilçisi ilə başlanan və sonuncu samitindən əvvəl (tə) ت Bu vəznlə əsasən .تفَاَعِيلُ  (56

uzun saiti olan sözlər, habelə, ikinci bab fellərinin məsdərləri cəmlənirlər:   تسَْبيِحَة   ;تقَاَسِيم   → تقَْسِيم 

 .تنَاَبيِلُ  → تنَْباَلةَ   və تنَْبوُل   → تنَْباَل   ;تسََابيِح   →

 ilə başlanan və son kök hərfindən əvvəl uzun sait olan sözlər (yə) يـ Bu forma üzrə . يفَاَعِيلُ  (57

cəmlənirlər:   ينَاَبيِعُ  → ينَْبوُع   ;يرََابيِعُ  → يرَْبوُع. 

 mim” prefiksi ilə başlanan və sondan ikinci“ (م) Bu vəznlə cəmlənən qrupa .مَفاَعِيلُ  (58

hərfdən əvvəl uzun sait olan sözlər daxildir: a)   ل ط   = مُفْعَوَّ ور  مَكْسُ  = مَفْعُول   (b ;مَعَاليِطُ  → مُعْلوََّ  ,مَكِاسِيرُ  → 

ٌَ  = مِفْعَال   (c ;مَلاعَِينُ  → مَلْعُون   ل  مِفْعِي (d ;مَكَاثيِرُ  → مِكْثاَر   ,مَهاَذِيرُ  → مِهْذَار   → مِحْضِير   ,مِآشِيرُ  → مِئْشِير   = 

 .مِوِاعِيدُ  →مِيعَاد  ,مَوَاثيِقُ  → مِيثاَق   ,مَحَاضِيرُ 
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Bu forma ilə həm də üç köklü düzəltmə sözlər cəmlənir:   ِم   ,مَطَاليِقُ  → مُنْطَلق ٌ   → مُقدََّ  ,مَقاَدِيمُ

ر   ,مَغَاليِمُ  → مُغْتلَمِ    .مَفاَطِيرُ  → مُفْطِر   = مُفْعِل   (f ;مَنَاكِيرُ  → مُنْكَر   = مُفْعَل   (e ;مَحَامِيرُ  → مُحَمَّ

 Bu vəzn üzrə cəmlənən qrupa dörd hərfli, axırıncı samitdən əvvəl uzun sait olan .فعََاليِلُ (59

sözlər daxildir: 

a)    َفعُْلان  ;قرََاطِيسُ  → قرُْطَاس    =

b)   قنَاَدِيلُ  → قنَْدِيل  = فعَْليِل; 

c)    فعُْلوُل  ;عَصَافيِرُ  → عُصْفوُر   =

d)   ُكَرَاسِعُ  → كَرْسُوع   = فعُْلل; 

e)   َغَرَابيِلُ  → غِرْباَل   = فعِْلال; 

f)   عَطَامِيصُ  → عَيْطمَُوس   ,عَضَامِيزُ  → عَيْضَمُوز   = فيَْعَلوُل; 

g)   برََاذِينُ  → برِْذُون   = فعِْلوُل; 

h)   مِجِانيِقُ  → مُنْجَنيِق   = فنَْعِليِل; 

i)    فعَْللَوُت  ;تحََارِيبُ  → تخَْرَبوُت   ,عَناَكِيبُ  → عَنْكَبوُت   =

j)   سَلاَّحِفُ  → سُلحَْفاَة   = فعََلاَّة. 

Bu forma ilə beş hərfli sözlər də cəmlənə bilir: a)   خَدَارِيقُ  → خَدَرْنقَ   ,فرََازِيقُ  → فرََزْدَق   = فعََلَّل 

və  ُخَرَادِين; b)   غَضَارِيفُ  → غَضَرْفوُط   = فعَْللَوُل; c)   َيحُ جَرَادِ  → جِرْدَحَل   = فعِْلل ; d)   عَلِّيل ٌُ  / قذََاعِيمُ  → قذَُعْمِيل   = فَ

 .(el-Hadîsî, 1966, s. 313) خَرَاعِيبُ  → خُرَعَبيِل   ,قذََاعِيلُ 

Bəzi sözlər bu forma üzrə cəmlənərkən onlarda orta hərflərin təkrarlanması baş verir:   دِيناَر 

 .قرََارِيطُ  → قرَِاط   ,دَوَاوِينُ  → دِوَان   ,دَناَنيِرُ  →

Bəzən üç hərfli,   ى - (iyyun) şəkilçisi ilə bitən sözlər də eyni forma ilə cəmlənirlər:   كُرْسِي 

 .(el-Hadîsî, 1966, s. 313) / كَرَاسِيي   / كَرَاسِي   →

 /Bu vəznlə birinci kök hərfindən sonra uzun /a/ və son hərfindən öncə uzun /u .فوََاعِيلُ  (60

olan üç hərfli sözlər cəmlənirlər. Cəmlənərkən sözlərdəki uzun /a/ “vav”-la əvəz olunur: a)   فاَعُول 

يرُ  → باَسُور   = ٌِ  طوُمَار   = فوُعَال   (c ;طَوَاحِين   → طَاحُونةَ   = فاَعُولةَ   (b ;قوََانِينُ  → قَانوُن   ;جَوَامِيسُ  →جَامُوس   ;بوََاسِ

 .خَوَاتيِمُ  → خَاتاَم   = فاَعَال   (e ;قرََاوِيحُ  → قرِْوَاح   = فعِْوَال   (d ;طوََامِيرُ  →

 yə”- olan və sonuncu samitindən əvvəl“ /ياء/ Bu forma üzrə cəmlənən söz kök hərfi .فيَاَعِيلُ  (61

uzun sait gələn sözlərdir: a)   دَيَابيِجُ  → ديباَج   =فيِْعَال; b)   دَياَجِيرُ  → دَيْجُور   = فيَْعُول. 

 Bu vəznlə sonuncu kök hərfindən öncə uzun sait gələn düzəltmə sözlər .فعََاعِيلُ  (62

cəmlənirlər: a)  ول وج  = فعَ  ال   (b ;ذَرَارِيجُ → ذَر  → كُلاَّب    = فعَُّ كَلالَيبُِ   . Tərkibində ikidən artıq əlavə hərf 

olan üç hərfli sözlər: a)   غَدَادِينُ  → مُغْدَوْدِن   = مُفْعَوْعِل; b)   ِمَرَاوِسُ  → مَرْمَوِيس   = فعَْفعَْيل. 

 Bu forma ilə tərkibində iki və daha çox artırma samitlər olan üç kök hərfi olan .فعََانيِلُ  (63

sözlər cəmlənirlər:   قلَانَسُِ  → قلَنَْسُوَة   = فعََنْلوَُة. 

 .(el-Hadîsî, 1966, s. 313) جَرَاييِلُ  → جِرْياَل   :tipli sözlər cəmlənirlər فعِْياَل   Bu vəznlə .فعََاييِلُ  (64

 tə-mərbutə ilə bitən beş hərfli cəm formaları ”ة“
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Bu forma ilə cəmlənən sözlərin yuxarıda qeyd olunmuş vəznlər üzrə də cəmlənmə 

hallarına rast gəlinir: 

 .مَفاَعِلةَ   (65

  .تفَاَعِلةَ   (66    

 .فعََاللِةَ   (67    

 .صَياَقلِةَ   →صَياَقلُِ  → صَيْقلَ   ;أبَاَلسَِة   → أبَاَليِسُ  → إبِْليِس   ;تلَامَِذَة   → تلَامَِيذُ  → تلِْمِيذ   ;مَلائَكَِة   → مَلائَكُِ  → مَلكَ   

 vəzni üzrə əsasən qeyri ərəb mənşəli, adamları bildirən, son samitindən əvvəl uzun فعََاللِةَ  

sait gələn sözlər cəmlənirlər:   فلَاسَِفةَ   → فيَْلسُُوف   ,أسََاتذَِة   → أسُْتاَذ. 

 .أسََاتيِذَة   və أسََاتيِذُ  :sözünün iki variantda cəm forması vardır أسُْتاَذ  

يذُ أسََاتِ  tə mərbutə sanki /ة/ formasındakı أسََاتيِذُ   vəznindəki /ي/ yə-ni əvəz edir. Dilçi alimlər 

alınma sözlərdəki /ت / tə samitini alınma “tə” adlandırırlar (el-Hadîsî, 1966, s. 313). Yuxarıda 

göstərilmiş formalar üzrə sonuncu kök hərfindən əvvəl uzun sait səs olmayan sözlər də 

cəmlənirlər:   َقيَاَصِرَة   → قيَْصَر   ,أسََاقفَِة   → أسُْقف. 

Bu qrupa (  ـِ ي) “iyyun” şəkilçisi ilə bitən qəbilə, milliyyət, habelə bu və ya digər yerə 

səhərə mənsubiyyət bildirən sözlər daxil edilir:   دَة  بغََادِ  → بغَْدَادِي   ;مَغَارِبةَ   → مَغْرِبيِ   ;برََامِكَة   → برَْمَكِي . 

Qeyd etmək lazımdır ki, (  ـِ ي) “iyyun” şəkilçisi ilə bitən sözlər ümumən: 1) ـُ ون (unə), ـِ ين 

(inə) düzgün cəm forması ilə cəmlənirlər:   2 ;مَدَنيِ ونَ  → مَدَنيِ   ,مِصْرِي ونَ  → مِصْرِي) Tək hal formasına 

 tə mərbutə” artırmaqla cəm halına düşürlər: a) Dini cərəyanları, sülalələri və digər bu“ /ة/

qəbildən olan nisbi isimlər:   ِعُثْمَانيَِّة   → عُثْمَانيِ   ,صُوفيَِّة   → صُوفي; b) sənət, peşə bildirən sözlər:   بحَْرِي 

ال   (c ,بحَْرِيَّة   →  :formalı peşə və sənət bildirən, qadın cinsi olmayan, yalnız kişi cinsli sözlər فعََّ

اس   اسَة   → قوََّ ال   ,قوََّ الةَ   → حَمَّ  .Grande, 1950, s. 40; Grande, 1963, s. 288; Navrotskiy, 1867, s) حَمَّ

322). 

 tə mərbutə qəbul (ة) ilə bitən, mənşə etibarilə türk dillərinə məxsus olan sözlər də ـِ ى

etməklə cəmlənirlər: يوُزْباَشِيَّة   → يوُزْباَشِى ,بلَْطَاجِيَّة   → بلَْطَجِى ,أوُنْباَشِيَّة   → أنُْباَشِى (Zakhidi, 1977). 

Düzdür, حَكِيمْباَشِى - بكَْباَشِى - بعَْباَشِى tipli sözlərin cəm formasına rast gəlinməsə də, qaydaya 

uyğun olaraq onlar da eyni forma üzrə cəmlənməlidirlər:   ة   ,بكَْباَشِيَّة   ,بعَْباَشِيَّة ٌَ  Bu qaydadan .حَكِيمْباَشِّ

çıxış etsək يوُسُفْ أفَنَْدِى sözü   يوُسُفُ أفَنَْدِيَّة və həm də  َْدِي ونَ يوُسُفُ أفَن olmalıdır (Pənahi, 1960, s. 125). 

Ümumən başqa dillərdən alınma sözlər müxtəlif formalarda cəmlənirlər:   جُرْبَال   ,بنُوُك   → بنَْك 

يلُ  → ٌِ  Beş, altı, yeddi və daha artıq samit səsləri olan sözlər dörd hərflilərə uyğun cəmlənir .جَرَانِ

və tərkiblərində olan artıq hərflər düşür. 

Nəticə 

Sınıq cəm formalarının az və böyük miqdar cəm, habelə sonsuzluğu ifadə edən cəm 

formaları kimi rəngarəng növlərə bölünməsi barədə bir qrup ərəb dilçiləri də yazmışlar. Onlar, 
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nəinki sınıq cəmin quruluşunu müəyyən etmiş, onların formalarını da taparaq tək halda olan 

isimlərdən əmələ gələn cəm hal qruplarına bölmüş və bütün bunları üç qrupda cəmləşdirmişlər. 

Digər qrup sabiq Sovet və ərəb dilçiləri sınıq cəm formalarını üç və beş hərfli formalara bölmüş 

və ya da belə bir bölümün yalnız adlarını qeyd etmişlər. Ümumən, dilçilər bu müxtəlifliklər 

barədə fərqli fikirlər irəli sürürlər və bildirirlər ki, جمع القلة forması جمع الكثرة yerinə və əksinə 

işlədilə bilərlər. Sibəveyhi, İbn Malik və ibn Hacibdən başlayaraq müasir dilçilərədək bütün dil 

mütəxəssisləri جمع القلة - nin (az miqdarda cəmin) dörd forma üzrə düzəldiyini qeyd edirlər:   أفْعُل 

(`əf`ulun),   أفْعال (`əf`alun),   َأفْعِلة (`əf`ilətun) və   َفعَْلة (fi`lətun). Lakin, əl-Fərra bu formalara daha 

bir neçəsini əlavə etmiş:   فعَُل (fu`alun),   فعَِل (fi`alun),   َفعَِلة (fi`alətun), Əbu Zeyd isə  ُأفَْعلاء (`əf`ilə`u) 

formasını da yuxarıdakılara artırmışdır. Tədqiqat işimizdə sınıq cəm formaları qeyd olunmuş 

üç bölgü üzrə deyil, müəyyən ardıcıllıq əsasında sadədən mürəkkəbə doğru qruplaşdırılaraq 

izah olunmuşdur. 
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